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CUPRINSUL:
Comunicat, redacția „Administrația Română". 
Raportul prezidiului Uniunei, cetit în adunarea ge
nerală ținută în Arad.
Comunicat — „Administrația Română".
Modificarea contab. com., de Aloisiu Nemecz, notar. 
Cum ne putem manifesta, ca să fie auzit de toți gla
sul notarului, de C. D. Cioriceanu.
Activitatea Reuniunilor județene. 
Publicațiuni.

ADRESA:Apare la 1 și 15 
a fiecărei luni.

O
MANUSCRISELE
se primesc până la 10 și 25 
a lunei și nu se Înapoiază.
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ABONAMENTUL:

Pe 1 an 300 Lei

Notariatul — Primăria

județul:
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l ip. Ludovic Sziklai Lugoj



A APĂRUT si al Il-a si al IlI-a volum din
I ♦

cuprinzând elemente din dreptul constituțional, administrativ, financiar și matrimonial, noțiuni de contabilitatea, dife
rite legi și regulamente, complectat cu explicare teoretică și practică, cu modelele, exemplele necesare și practice. 

Aprobat de Ministerul de Interne cu ordinul No. 19857/1926.
LUCRARE DE MARE UTILITATE PENTRU ORI ȘI CINE ȘI IN SPECIAL PENTRU TOATE 
OFICIILE PREFECTURILOR, SUBPREFECTURILOR, PRETORIATELOR, NOTARIATELOR Șl 

PRIMĂRIILE COMUNALE.
Acest manual cuprinde și un foarte interesant chestionar cu întrebări și răspunsuri 

relative la deosebite nedumeriri, ce se pot ridică mai ales in lumea slujbașilor noștri admi
nistrativi, in cursul aplicării nouei legi administrative, financiare și altele.

Atragem luarea aminte a d-lor: Prefecți, Subprefecți, Pretori, Notari, Primari ș 
Secretari comunali asupra acestei lucrări care prezintă o deosebită importanță în rezolvarea 
lucrărilor zilnice.

Acum când comunelor le lipsește o bibliotecă care să cuprindă colecțiile complete 
de legi, acest manual le înlocuește cu multă, prisosință.

Cercetând indicatorul, veți găsi cu multă ușurință , legile, regulamentele, circulările, 
deriziunile, etc., date de fiecare Minister, veți află numărul, ziua, luna și anul Monitorul Ofi
cial în care s’au publicat. Volumul III cuprinde și un „model-călăuză" cu toate formularele 
necesare în conceperea și redactarea acteior oficiale și particulare.

, Costul acestor volume de 1800 pagini este 600 lei (câte 300-300 lei volumul)
Comenzile se vor adresă d-lui Alexandru Buha, președintele Uniunei Gen. a Nc 

tarilor Comunali și Cercuali, consilier financiar, delegat județean în Lugoj, str. Bisericii No. 24 
notând pe cotorul mandatului că suma ce se trimite reprezintă costul manualului volumul II și III.

La fiecare comandă se va adăogă în plus 25 lei care reprezintă costul recomandării, 
volumele urmând a fi trimise recomandat spre a fi sigur că ajunge la destinație.

Cine nu are încă volumul 1, se poate primi și acela tot aici cu preț de 300 lei.

a apărut: REGULiflMEHTEhE (tip.)
conform art. 100, 264—272 al legii pentru Unificarea Administrativă și anume:

1. Regulamentul (tip.) pentru organizarea diferitelor servicii și atribuțiunea persona
lului al comunei.

2. Regulament (tip.) comunal de edilitate.
3. Regulament (tip.) de igienă și salubritate publică.
4. Regulament (tip.) de poliție comunală. •
5. Statutul pentru constituirea asociației de pășune și
6. Regulamentul privitor la modul de administrare și exploatare a izlazurilor comu

nale și neimpărțite (urbariale).
7. Regulament pentru administrarea și exploatarea izlazului comunal (separat de cei 

urbarial).
Regulamentele®înșirate aici sub 1 — 4 fiecare comună are să le întocmească conform 

art. 100, 264— 272 in conformitate cu legea administrativă, prin cari' va determina in mod 
amănunțit organizarea diferitelor servicii, atribuțiunile și retribuțiunea personalului.

Regulamentele de sub 5 și 6 sunt a se întocmi imediat și a se trimite spre 
aprobare Ministerului de Agricultură și spre a fi asociația (urbarială, composesorală) înregistrata 
in registrul personalelor juridice conform art. 84 din legea persoanelor juridice din 1924.

Pentru fiecare comună- trebue 3 exemplare.
Aceste regulamente sunt tipărite fiecare separat și se pot comanda cu ramburs, dela 

Dl. Alexandru Buha, consilier și delegat județan Lugoj, str Bisericii 24.
Regulamentl 1 costă (un exemplar) 20 lei

2 „ 6 ,
3 » 6 ,
4 99 „ 20 ,
5 M 25 ,
6 n „ 20 ,

9* 7 99 n 21 ,
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COLEG
Ziua de 9 Ianuarie 1928 este de importanța epocală în istoria 

Corpului notarial. ■
In aceasta-zi memorabilă î-și dau mâna miile de notari din toate 

unghiurile țării, ca uniți într’un singur corp, se intemeeze acea cetate 
puternică, care trebue să fie pavăza drepturilor câștigate și baza forței, 
de acțiune pentru eluptarea revindicațiunilor noastre juste.

Hotărîrea 'adunării generale a Uniunii, ținută la Arad, prin care 
s’a proclamat contopirea Asociațiunei notarilor corn, din vechiul Regat, Ba
sarabia și Bucovina, în Uniunea gen. a notarilor corn, și cercuali din 
România, este decizivă în viața notarului comunal.

Deacum uniți intr’o singură organizație, sub conducerea probată a 
harnicului nostru președinte Alexandru Buha, vom putea se luptăm în 
mod unitar pentru satisfacerea doleanțelor noastre multiple și ne vom 
putea impune cu mai multă greutate cuvântul acolo, unde se dispune 
de soarta noastră. ' ■

Câștigul cel mai mare însă îl are administrația comunală. Prin 
unire, Uniunea notarilor a devenit un factor atât de important încât tre
bue să se țină cont de toate observațiunile și. propunerile, făcute in inte
resul modernizării și simplificării administrației1 comunale, acărei lacune 
reclamă în mod imperios o revizuire generală.

Din prilejul ^solemn al inaugurării acestei epoce, cuvine — se 
să ne desbrăcăm de orice putimă și preocupare personală și să ne gru
păm cu toții în jurul prezidiului, dându-i tot concursul nostru, spre a se 
putea achită de greua sarcină ce i-s’a. incredințat.

„ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ'*



2, «ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ-; ' 1-2

RAPORTUL
președintelui Uniunei Generale a Notarilor Comunali și Cercuali din România, despre activitatea 

Uniunei generale dela reconstituire până în prezent, citit în adunarea generală 
a Uniunei ținută în Arad la 9 Ianuarie 1928.

Onorată Adunare Generală, Domnilor Colegi!
Consiliul de administrație al Uniunei noastre în ședința ținută în Cluj la 30 Oct. a. t. a îndrumat 

prezidiul să întocmească un raport detailat despre toată activitatea sa și a Uniunei noastre de la începutul re
organizării ei și aceasta, pentru ca să se cunoască pe deplin totul ce s’a petrecut in viața Uniunei, și în 
viața administrației comunelor rurale până azi.

In urma mandatului primit dela consiliul de administrație și conform dispozițiunilor statutului 
Uniunei noastre, avem onoare a vă înainta următorul

. ; Raport:
Onorată Adunare Generală,
Mulți colegi, chiar mulți dintre factorii chemați ai administrației comunelor, precum și dintre func

ționarii superiori, nu știu cine a fost notarul comunal în trecut. Vom face deci o reprivire asupra situației 
notarului din trecut, spre a arăta deosebirea mare între notarul de azi, față de cel de eri.

Nu s’a schimbat situația comunelor, nu s’a schimbat mersul administrației comunale și totuși 
notarul comunal e mai puțin azi, decât era ieri. Deja din timpurile cele mai vechi notarul era un factor cul

tural în comună.
Menirea notarului, ca știutor de carte și de legi, era, să apere interesele sătenilor, să-i sfătuiască 

pentru a-și putea validita drepturile, pentru a nu depăși limitele legii și pentru a nu contraveni legilor. Avea 
un rol important, mai ales la aranjarea schimbărilor de avere, care se întâmplă prin succesiuni, prin testament, 
contracte etc. toate redactate de el.

Se știe din timpurile cele mai vechi, dela cari ne-au rămas urme, că activitatea notarului avea 
nota generală de apărător și sfătuitor al sătenilor. Dela anul 1812 începând și conform legii IX din 1832 
locuitorii comunei aveau dreptul a alege pe notar în prezența pretorului, însă numai pe un timp ore care, 
putând fi concediat din serviciu ori și când.

Starea aceea, că notarul poate fi concediat ori când din serviciu, dovedindu-se a fi și în detri
mentul administrației, nu s’a putut menține, în consecință la 16 Noemrie 1869, s’a modificat legea hotărîn- 
du-se, ca notarul să se poată concedia din serviciu numai în baza unei sentințe judecătorești.

In anul 1869 s’a ținut primul congres al notarilor, unde și-au exprimat toate doleanțele, demon
strând pentru prima dată puterea unei corporațiuni conștiente.

A început a prinde rădăcini adânci în păturile cele mai largi ale opiniei publice, câștigând convin
gerea, că într’un stat liber nu pot exista, decât numai comune libere și s’a impus reformarea radicală a ad
ministrației comunale. Aceasta s’a înfăptuit prin legea ungară art. XVIII din 1871.

S’a pus în fruntea comunei primarul, ajutat, sfătuit și condus de notar. Comuna avea antistia co
munală, azi delegația permanentă. Primarul și jurații comunali, azi membrii delegației permanente, erau aleșii 
comunei în posturi onorifice, erau conduși în împlinirea datoriilor lor de notar,, fiind ei incapabili a îndeplini 
toate obligațiunile impuse de legi, chiar la fel, ca și azi în multe, foarte multe locuri. Așa, că toată greutatea 
administrativă a căzut în sarcina notarului și s’a desvoltat o practică administrativă, prin care notarul a devenit 
de facto, capul administrației comunale.

în anul 1886 s’a recunoscut prin lege importanța notarului, i se dau drepturi și datorii într’o formă 
mai preciză. Se dă comunelor drept autonomie. Autonomia comunală este exprimată prin organul, care se 
numește reprezentanța comunală, azi consiliul comunal, condusă de primar, ca președinte și de notar, ca raportor 
și conducătorul proceselor verbale, lată dar, că deși prin lege, de iure, primarul a fost pus în capul admi
nistrației comunale, de facto însă a trecut aceea într’un timp scurt în mâinile notarului.

In anul 1901 devenind administrația publică atât de complicată, s’a împus simplificarea ei; conform 
regulamentului Ministerului de Interne Nr. 126000/1S02, toate drepturile de conducere a comunei au trecut în 
mâna notarului.
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In senzul acestui regulament numai notarul avea dreptul să desfacă poșta, el înregistra, el era 
ofițerul stării civile, redacta procesele verbale ale ședințelor, afișa, publica, înainta spre aprobare hotărîrile 
comunale, se îngrija de legalitatea lor, făcea contabilitatea comunei, administra averea comunei, făcea 
aruncurile impozitelor comunale, județene șî de stat, executa toate ordinele în materie administrativei.
A stat în legătură directă cu administrația financiară pentru impunerea, încasarea în vărsarea impozitelor directe ; 
a stat în legătură cu autoritățile sanitare și zootehnice în ce privește comuna Iui, era organul de poliție, de 
urmărire, facea judecătoria comunală, facea toate lucrările de ordinlsuccesoral, și tutelar. ' :

Conducea cadastrul și cărțile funduare ale comunei, a cărei urmare este, că săteanul î-și putea 
contracta acasă la el fără multă cheltuială și prompt vânzările și cumpărările de imobile. Pregătea recrutarea 
armatei și ținea la zi registrele militare, se îngrija de școli etc.

In urma acestui lucru, notarul a devenit organul cel mai important în viața Statului; a devenit 
baza, stâlpul tare și neclintit al administrației publice.

Era ales de consiliul comunal pe viață, a fost stabil și inamovibil, neputând fi delăturat din post, 
decât prin procedură disciplinară.

Comunele de sub conducerea notarului au luat un avânt mare de desvoltare atât în cele materiale, 
cât și în cele spirituale. . > /

Notarul în trecut a trăit o viață întreagă, în comuna sa, s’a identificat în totul cu interesele comu
nei, avându-le acelea Ia inimă, atât din interes personal, cât și obștesc.

Firește, că notarul a trebuit să-și pună toată știința, toată mintea și toată puterea sufletească și 
fizică în serviciul realizării programului de desvoltare și de înflorire pentru comuna sa.

Notarul era sentinela autorității centrale, în care calitate ținea massa poporului comunei sale sub 
disciplina cea mai perfectă.

Iată de ce i s’a cerut notarului din Transilvania o calificație superioară, (bacalaureat, practică de 1 
an, cursul administrativ de 1 an și diploma de notar).

Onorată adunare !
Văzând notarii din Transilvania, că guvernele Țării noastre au proectat unificarea legii administra

tive și văzând din anteproiectele de lege, că notarul comunal cu drepturile câștigate și inșirate deja mai sus, 
nu numai că nu se indreptățește la mai mult, decât ce a avut, dar a trebuit să constate cu regret, că nu el 
este pus în fruntea administrației comunelor rurale, ceea ce s’a cerut încontinu și înăintea și în cursul răz
boiului și că nu el va fi șeful cancelariei comunale, ci secretarul comunei, numit de primar și de delegația 
permanentă comunală, fără nici o pregătire profesională, fără nici o calificație, și că acesta, în calitatea sa de 
secretar al comunei va avea supravegherea arhivelor și lucrărilor, că acesta va contrasemna toate actele și va 
asista la toate ședințele consiliului comunal, însărcinat fiind și cu redactarea proceselor verbale ale ședințelor. 
Văzând deci, că notarul devine agentul autorității centrale, cu atribuțiuni reduse, — s’a convocat congresul ținut 
în Cluj, la 20 Martie 1921, sub președinția colegului Romul Rusu.spre a lua măsurile dictate de imprejurări. 
Cu ocaziunea acestui congres regional al notarilor din Ardeal, Banat și părțile alipite, s’a primit memoriul 
întocmit de comisiunea administrativă, relativ la anteproiectul legii administrative și proiectul de statut pentru 
înființarea Reuniunei regionale a notarilor comunali și cercuali din Transilvania, Banat și părțile alipite.

Memoriul s’a trimis Ministerului de Interne, șefilor de partide, deputaților și prefecțiilor, spre a le 
avea la îndemână la desbaterea proiectului de lege, — iar statutul s’a trimis spre aprobare.

Tot sub prezidenția colegului Rusu, cu ajutorul colegului Gheorghe Chendi, ca redactor, apare la 
1 Octombrie 1921 primul număr al revistei „Administrația Română", ca organul Reuniunii regionale a notari
lor din Transilvania.

La 15 Martie 1922, președintele, Romul Rusu.se retrage din fruntea Reuniunei și convoacă adunarea 
generală pe ziua de 4 Aprilie 1922 la Cluj, la care participă .delegații notarilor din 20 județe, nefiind încă 
reorganizați notarii județului Arad și Odorheiu.

Cu ocaziunea acestei adunări, s’a ales prezidiul și consiliul de administrație actual, pe timp de 6 ani.
Tot atunci s’a hotărît definitiv înființarea tipografiei cumunale, unde să se tipărească toate impri

matele din' domeniul administrației, în chip unitar. S’a hotărât, ca acțiunile pentru înființarea tipografiei să fie 
semnate numai de notari, de reuniunile județene a notarilor și de comunele politice.

Revista „Administrația Română", care a luat ființă, să se tipărească Ia aceasta tipografie, servind 
ambele, interesele notarilor. S’a hotărât organizarea reuniunilor notariale și în județele vechiului Regat. Tot 
1,1 această adunare s’a discutat proiectul nou pentru unificarea administrativă, ale cărui dispozițiuni privitoare la 
corpul notarial, erau tot atât de jignitoare, ca și cele din proiectul fostului guvern, dând primarului comunal 
astfel de atribuțiuni, pe cari nu le va putea aduce la indeplinire și notarul fiind socotit ca un secretar al

Rusu.se
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primăriei, pus sub directa supraveghere a primarului, dela care proiectul de lege nu-i cere nici o ca-\ 
lificație deosebită. S’a hotărât să se comunice memoriul notarilor din județul Bihor și Caraș-Severin, tuturor 
reuniunelor județene, după aceea să se compună un memoriu corespunzător și să se înainteze Ministerului 
de Interne, deputaților și senatorilor, spre a avea în vedere propunerile și observările noastre.

Cu ziua de 4 Aprilie 1922, s’a început apoi lupta adeverată pentru ajungerea la scop, pentru a 
putea avea odată o lege administrativă bună, modernă și corespunzătoare chiar și pentru inbunătățirea situ
ației notarului comunal. La 12.Iunie 1922, Consiliul de administrație nou ales, își ține prima ședința în Cluj.

La 30 Iulie 1922, s’a ținut prima adunare de organizare a Reuniunei notarilor din Mehedinț, în 
Turnu-Severin. La Turnu-Severin au avut delegații noștri prima ocaziune de a le întinde mâna frățească no
tarilor din falnicul județ de dincolo de Carpați — Mehedinți — convocați oficios în acest scop de prefectul 
județului, Dl Mariu Vârvoreanu.

Adunarea a fost impozantă. O zi de o adevărată sărbătoare. Guvernul încă s’a grăbit, să fie de față 
reprezentat fiind prin Ministrul de externe de pe atunci, dl Duca, azi Ministru de Interne, prin fostul secretar 
general la Interne, azi subsecretar de stat, dl. Franasovici și patru deputați și senatori.

N’a lipsit nici unul din cei 169 colegi invitați șt nici domnii administratori de plasă, azi pretori. 
Gentileța dlui prefect Vârvoreanu și a d-lui director de prefectură, azi subprefect, dl Trocan, au 

contribuit mult la reușită acestei adunări de constituire.
Acești domni ne-au înțeles gândul, ne-au cunoscut scopul și ne-au privit inimile curate de luptă

tori cinstiți, cari n’au decât un singur scop: modernizarea și prosperarea administrației țării visurilor noastre.
Ca rezultat al acestei consfătuiri in care d-1 Duca, ministru de interne, a declarat că trăim alte timpuri, 

toate trebuesc organizate, avem să punem pe notar în fruntea administrației, căci numai așa putem ajunge la 
îmbunătățirea stărilor de azi și că guvernul a hotărît deja, că notarul trebue să fie șeful administrației locale 
întroducându-se aceasta în noul proiect de reformă administrativă. Toți colegii județului Mehedinți s’au înscris 
ca membri ai reuniunei notarilor și au făcut promisiune, că la proxima adunare generală vor lua și ei parte, 
însuflețindu-se și ei de scopurile ce le urmărește organizația noastră bună și puternică.

Este cert, că întreg mecanismul uriașei administrații in stat, se învârtește în jurul unei singure osii, 
care este notarul comunal, — fără de care nici nu s’ar putea închipui administrația.

Și când cerem celor în drept, să ne vină in ajutor cu îndreptarea relelor și complectarea neajunsurilor 
o facem ca să nu stagneze acest mecanism. Noi suntem luptători drepți și chibzuiți —și ca atare nu dorim 
să ni se dea mai mult, decât la ce avem dreptul în baza pregătirilor noastre și a trecutului nostru. Dar cel 
puțin atâta să ni se dea.

La 16 ^Septemvrie 1922, s’a ținut prima adunare generaiă a notarilor sub conducerea ace
stui prezidiu.

Comunicând în această adunare cele de mai sus, s’a îndrumat prezidiul, să continue organizarea 
notarilor din vechiul regat.

Tot atunci s’a delegat o comisiune pentru compunerea' noului proiect privitor la reforma administra
tivă, și a unui memoriu, în care să se ceară, ca notarul comunal să se numească „administrator comunalsă fie 
numit _de ministerul de Interne, să fie inamovibil și să fie pus în fruntea comunei, ca conducătorul admini
strației aceleia. -

S’a modificat statutul conform împrejurărilor schimbate așa, ca titlul de „statutele Reuniunei Regio
nale a notarilor comunali și cercuali din Transilvania, Banat și părțile ungurene alipite" s’a schimbat în acela 
de „Reuniunea Centrală a notarilor comunali și cercuali", aceasta pentru faptul, că prin intrarea colegilor din 
vechiul regat în Reuniune, titlul vechiu nu mai corespundea.

S’a exoperat la ministerul de finanțe prin directorul genaral, d-1 Simionescu, din Cluj, că manipu
larea dărilor să se simplifice cât se poate de mult, astfel, ca toate impozitele statului, județului și de comună 
să se incaseze într’o singură chitanță și nu separat.

La 17 Septemvrie 1922 s’a trimis ca delegat al Reuniunei, d-1 Nicolae Oiariu, la congresul funcțio
narilor, care s’a ținut la București.

La 8 Octomvrie 1922, s’a prezentat o delegație a Uniunei noastre, la diferite ministere cuȚrugarea, 
ca la reforma administrativă și la votarea Statutului unic, să se poată lua măsurile cuvenite pentru înbunătă- 
țirea situației corpului notarial, obținând promisiuni pozitive în ce privește satisfacerea doleanțelor cuprinse 
în memoriul înaintat. Delegația s’a trimis după ce s’a constatat cu durere, că acestui corp de funcționari cu 
răspundere morală și materială pentru activitatea sa și pe a cărui muncă se bazează intreagă administrație 
internă și financiară a Statului, a fost neîndreptățit la stabilirea salarului de bază, suplimentului de primă de 
scumpete și la ajutorul de familie etc.
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ZZ. Ministerul de Interne cu ordinul No. 5372-1923 ne-a comunicat, că se va avea in vedere acest 
memoriu atât la întocmirea noului buget, cât mai ales la întocmirea Statutului funcționarilor, precum și In 

/ momentul incadrării uniforme a tuturor funcționarilor. •
Delegația noastră de atunci, a cerut majorarea taxelor pentru estradarea biletelor de vite
Ministerul de interne cu ordinul No. 13508-1923 din 24 Fearuarie 1923, luând și avizul ministe

rului agriculturii și domeniilor, a aprobat sporirea taxelor în modul următor: 250 lei pentru eliberarea bile
tului nou, 1 leu pentru transcriere și 50 bani pentru reînoirea lui.

Delegația noastră tot la 8 Octomvrie 1922, a cerut ministerului de interne, să ordoneze comunelor 
abonarea revistei noastre „Administrația Română", ceeace s’a și făcut, cu ordinul No. 1419—1923 și No 
110065—1923.

Am mai obținut, ca revista noastră să fie subvenționată de stat, ceeace dela 1 Ianuarie 1923 înce- 
. pând s’a și ajuns, primind o subvenție anuală de 20.00) lei. In aprobarea subvenției, ministerul de interne 

susținea, că subvenționează revista „Administrația Română", pentru că contribue mult la ușurarea Introducerii 
unui sistem unitar administrativ in întreaga țară.

Domnilor notari, Domnilor colegi!
Legea pentru organizarea corpului dt advocați (M. O. 251—1922) mai că lua dreptul notarilor 

comunali de a redacta acte particulare locuitorilor din comunele lor. Advocații voiau chiar și cu forța să se 
ia dela notari acest drept câștigat înainte cu 30—40 ani in baza diferitelor legi.

Este foarte drept, că venitul obținut pentru redactarea acestor acte, este o oare-care întregire a 
salarului mic al notarului și dm acest motiv, dar și din motivul, ca să apărăm interesele țăranilor dela sate, 
am cerut la 5 Martie 1923, ministerului de interne și justiție, să se mențină și pe mai departe în vigoare 
acest drept câștigat al notarilor. Lupta dată și intervențiile făcute în acest scop, nu se poate nici descrie, nici 
spune, însă prezidiul se poate mândri, că i-a succes a obține rezultatul dorit, ba chiar majorarea la dublu 
a taxelor pentru lucrările înșirate în regulament prin ordinul ministerial No. 22179—1924.

Situația însă, s’a schimbat cu ocaziunea alcătuirii proiectului de lege administrativă.
Vă vom comunica mai jos cele întâmplate.
Conform ordinului ministerului de interne No. 9310—1923 și-No. 61486—1922 la I Aprilie 1923 

trebuia introdusă contabilitatea de stat în fie-care comună; un sistem învechit, dar pentru noi nou, pe care 
nu’l cunoșteam și fiind timpul scurt, neavând nici legea, nici instrucțiuni, apoi nici imprimate și registre, la 5 
Martie 1923, am cerut amânarea introducerii sistemului nou de contabilitate, până la exercițiul anului 1924

La 25 Martie 1923 am cerut dela notariatele noastre 4 chestionare asupra împărțirii administrative 
și judecătorești a județului, asupra diferitelor servicii pub'ice și numărul funcționarilor și personalului subal
tern, apoi asupra calificației și retribuțiunilor funcționarilor și asupra organizării comunelor rurale. Acestea 
pentru memoriul și proiectul de lege administrativă, care urma să se desbată in congresul convocat la Timi
șoara pe ziua de 23. Octomvrie 1923.

La 30 Aprilie 1923 consiliul de administrație î-și ține ședința s’a în Cluj.
La 13 Iulie 1923 prezidiul a primit în Lugoj 169 notari din județul Mehedinți, apoi administratorii 

de plasă, azi pretori, în frunte cu președintele lor, d-1 Trocan subprefect și cu d-1 prefect Vărvoreanu.
Colegi oaspeți au trecut din Lugoj la Coșteiul mare, comună rurală lângă Lugoj, spre a studia 

administrația și gospodăria comunală din Transilvania. Au rămas surprinși de cele văzute, exprimându-și cu 
toții dorința vie, de a se introduce și in comunele vechiului regat sistemul nostru de administrație.

La 4 August 1923 s’a ținut adunarea generală a uniunei noastre în Cluj.
In aceasta adunare s’au modificat statutele de organizare a reuniunei centrale a notarilor comu

nali astfel, ca titlul să fie „Statutul Uniunei Generale a Notarilor Comunali din România".
Uniunea este și înregistrată ca persoană juridică la Tribunalul din Cluj, cu deciziunea o. 

2632—1924.
Consiliul de administrație a hotărît în Cluj la 26 Sept. 1923, să fie convocat congresul general 

al notarilor comunali la Timișoara, pe ziua de 23 Octomvrie 1923, pentru ca organizația notarialor s. ie 
pusă în situația, de a-și spune cuvântul, relativ la reforma administrativă.

La 23 Octomvrie 1923 s’a și ținut acest congres general In Timișoara, la care a participat circa 45 
notari, dl Modolea Petru, director general In Ministerul de Interne, toți funcționarii dela prefectură, in frunte 
cu dl Or. Coste, prefectul județului Timiș-Toronfal. ___

Dl'subsecretar de Stat Franasovici a trimis din București următoarea telegramă. Dlu» 
Baiu, Președintele reuniunei j’centrale a notarilor din Transilvania și Banat, Timișoara. ?egrc c< 
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parte la congresul Dvoastră și animat de aceleași sentimente de simpatie față de notarii cercuali și comunali, 
vă urez spor la muncă și izbânda afiliațiunilor Dvoastră. Franasovici.

In acast congres a fost pus pe tapet 1) desbaterea memoriului și proiectului reformei administra-\ 
tive, elaborat de reuniunea centrală a notarilor; 2) aranjarea situației morale și materiale notarilor și subno- \ 
tarilor comunali ; 3) compunerea regulamentului unic de pensionare și 4) tipografia comunală.

Delegatul Ministerului, dl Modolea a constatat, că organizația notarilor de fapt urmărește în primul 
rând scopul, de a se îmbunătăți situația administrației comunelor rurale, prin urmare, este demnă tot sprijinul \ 
din partea tuturora, promițând, că în ce-1 privește, va depune toate stăruințele.

In decursul anului 1924, prezidiul, conform hotărîrilor congresului, compune din nou proiectul re
formei administrative, care se desbate în adunarea generală, ținută în Cluj la 1 Noemvrie 1924,

Cuprinsul proiectului și al memoriului este cunoscut. La aceasta adunare a luat parte dlMureșan, 
prefectul județului Cluj, ca delegatul guvernului. Acesta declară, că participă cu bucurie la aceasta adunarea 
notarilor, a căror oficialitate reoglindește clar activitatea lor. Se prezintă cu bucurie în mijlocul notarilor, ca 
reprezentantul guvernului, ca colaboratorși ca prieten. Relevă, că în praxasa administrativă de 26 ani, a cunoscut, 
cât poate să lucreze notarii. Corpul notarilor dela noi, fiind un corp inteligent care poate face tot, numai bu
năvoința să nu-i lipsească.

; In aceasta adunare s’a hotărît ase cere modificarea legii maximului, fiindcă taxele comunale 
în unele locuri nu sunt suficiente, în alte locuri, prin aplicarea greșită a legii sunt stabilite ilegal, sau 
în mod necorespunzător și fiindcă prin suprimarea aruncului comunal, de 1 an și jumătate, comunele 
înfloritoare din Ardeal și Banat, în lipsa de alocațiuni bugetare, — merg înapoi, în loc să progreseze.

S’a cerut modificarea legii pentru unificarea dispozițiunilor din legea de organizarea judecătorească, 
relative la menținerea judecătoriei comunale.

S’a luat în desbatere anteproiectul legii beuturilor spirtituoase și s’a cerut modificarea acestui proiect 
astfel, ca să se lase și pe mai departe liberă fierberea de rachiu așa, cum se practică în prezent.

Tot în aceasta adunare s’a cerut prin un memoriu, ca funcția notarului să fie asimilată cu gradul 
de șef de serviciu și să înainteze până la gradul de director, așa, cum dispune și regulamentul Statutului 
funcționarilor publici. Motivarea cererii este cunoscută. S’a cerut majorarea salarului notarului, cu privire la 
scumpetea, care zilnic lua proporții tot mai mari. S’a încredințat președintele uniunei și cu rezolvarea agen
delor secretarului general, iar cu redactarea revistei, președintele și dl Dr. Alexandru Vasilie.

Adunarea generală a declarat de înființată tipografia comunală, prolungindu-se termenul de 
subscriere a acțiunilor. Pe lângă toate acestea însă, nu s’a putut ajunge nici un rezultat și deoarece tipografia 
nu se poate înființa, adunarea generală din Oradea, la 16 Septemvrie 1926, a hotărît, ca banii încurși pentiu 
tipografie, să se depună la Banca Albina din Lugoj, pe seama „Căminului notarilor".

i S’a cerut prefecturilor județene, să se majoreze indemnizație de chirie a notarilor și subnotarilor 
acolo, unde nu sunt locuințe în natură.

S’a cerut, să se dea comunelor pământ pe seama notarului, din rezervele Statului. ’
S’a hotărît, să fie rugate consiliile comunale, să voteze, după putință, ajutoare, pe seama Căminului 

notarilor, iar notarii, să cedeze din salarul lor pentru perceperea veniturilor Statului, salarul pe 2 luni. Comu
nele votează și trimit banii votați, dar notarii nici unul nu a dat până azi nici un ban.

Notarul Uniunei, d-1 Adalbert Vereș, fiind numit de primpretor, a demisionat, Farcaș Farcaș a de
cedat, iar Antoniu Tordai ne mai fiind notar, posturile de notari ai Uniunei devenite vacante, s’au complectat, 
alegându-se de notar, în locul lui Adalbert Vereș, d-1 Nicolae Olariu, în locul acestuia d-1 Alexandru Farcașan; 
în locul lui Farcaș Farcaș, s’a ales d-1 loan Hornoc, iar în locul lui Antoniu Tordai, d-1 Ioachim Sas.

La 30 August 1925, s’a ținut ședința consiliului de administrație în Cluj.
La 7 Noemvrie 1925, tot consiliul de administrație ține ședință în Tg.-Mureș.
La 8 Noemvrie 1925, se ține adunarea generală a Uniunei noastre în Tg.-Mureș. /
La aceasta adunarea a luat parte ca oaspe și d-1 primar al orașului, Dr. Emil Dandea, fiind de față

108 reprezentanți ai notarilor din 19 județe-
Cu ocaziunea acestei adunări, președintele amintește în vorbirea sa de deschidere, că ziua aceasta e de 

o importanță deosebită, prin faptul, ca până acum notarii au fost funcționari comunali, iar de la acestă dată 
încolo, respective dela 1 Ianuarie 1926, conform legii pentru unificarea administrativă, funcționari de stat 
și ca atari reprezentanții puterii centrale, în comune. Cu toate acestea, corporația notarilor, care de sute de ani 
a fost conducătorul comunelor, nici în viitor nu se va despărți de popor, va îndeplini cu sfințenie agendele
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impuse de puterea centrală, dar totodată, va sfătui și lumina cu aceeași răvnă și conștiențiozitate poporul dela 
sate, ca și până acum, luptând din toată puterea sa, pentru interesele statului și a comunelor.

Din aceste motive, ziua aceasta, propune, ca să se eternizeze în istoria corporației notarilor, ceiace 
s’a și primit.

Adunarea aceasta aproabă regulamentele tip, pentru organizarea diferitelor servicii și atribuțiunea 
personalului comunal, cele privitoare la edilitate, igiena, salubritate publică și poliție comunală, compuse de 
prezidiul Uniunei. -

S’a hotărît apoi, ca cererea notarilor pentru regularea salatelor să se înainteze Ministerului de Interne.
S’a îndrumat prezidiul, să se adreseze conducerii partidului dela cârma țării, pentru a obține 

câteva mandate în corpurile leguitoare și pe seama corporației notarilor.
S’a mai hotărît, ca începând dela T Ianuarie 1926, fie care notar și subnotar să contribue la fondul 

căminului copiilor de notari, cu cel puțin 10, Lei lunar din salarul său.
S’a mai îndrumat prezidiul, să ceară sistarea transferării notarilor în massă și fără nici o bază legală.
La 11 Aprilie 1926, consiliul de administrație ține ședință în Cluj.

> La-18—22 August 1926, președintele deplasându-se la București, a realizat următoarele;
1) A înaintat memoriul Uniunei, Ministrului de Interne, d-lui Bucșan și d-lui Muzicescu, secretar 

general dela Interne, relativ la sistarea transferărilor colegilor noștri și a cerut stabilirea în posturile lor, bazat 
pe dispozițiunea legală din statutul funcționarilor și legea administrativă.

Aceasta s’a cerut din motivul, că transferările se fac mai în toate județele, fără nici un motiv serios 
și cu privire la aceea, că la 4 August 1926, s’a transferat în județul Hunedoara deodată 30 notari.

D-1 Ministru a promis și de astă dată, că va cerceta cauza, însă află de mai consult, ca fie care 
notar transferat, să ceară revizuirea transferării sale cu cererea lui separată, pentru ca sistarea transferărilor în 
general nu se poate admite.

2) S’a înaintat memoriul Uniunei, pentru subvenția statului pe seama căminului notarilor.
In lipsa fondurilor sevaîngriji de acest ajutor prin bugetul anului 1927 și 1928; a dat dl Ministru 

sfatul, ca notarii să exopereze la consilii comunale, luarea în buget a ore cărei sume pe seama, căminului.
3) Președintele Uniunei, a obținut modificarea regulamentului școalelor de notari, în senzul, că se 

pot primi la școală elevii dela etatea de 18 ani în sus. Vârsta de 21 ani, ce se prevedea în regulament, făcea, 
ca absolvenții mai tineri ai liceelor, pentru a nu pierde anii, să îmbrățișeze altă carieră.

4) S’a predat memoriul Uniunei, d-lui D. Busuiocescu ministru, subsecretar de stat dela agricultură 
relativ la sesia notarială.

Dl Ministru a promis președintelui satisfacerea cererii și a cerut un .tablou pe județe despre co
munele aparținătoare notariatului, unde și cât pământ al statului se găsește, spre a putea înlesni resolvarea 
cauzei pentru toți notarii, din caz în caz.

Președintele Uniunei a și rugat președinții Reuniunelor județene, să întocmească acest tablou.cel mult 
până la 5 Septemvrie, când apoi se va înainta d-lui Ministru.

5) A exoperat președintele Uniunei la Ministerul de Finanțe prin dl Secretar general Simionescu ca 
perceptoratele statului, cu administrațiile financiare, să fie obligate a primi certificatele de evaluarea imobilelor 
vândute, șchimbite, cumpărate etc. eliberate de primărie adecă de notar și primar.

Aceste certificate numai atunci vor servi ca bază la aruncul percentuației, dacă valoarea imobilului 
schimbat corespunde evaluării oficiale. In tot cazul, însă certificatele se cer dela notar și primar.

6) La cererea Uniunei, a ordonat secretarul general al finanțelor, dl Simionescu, ca tabloul cotei 
comunelor din fondul comunal, să se trimită imediat prefecturilor, spre a putea fi luată cota cuvenită comu
nelor în bugetul anului 1927, ca acoperire a cheltuielilor comunale.

7) Remiza de 1% pentru încasarea taxelor asupra beuturilor spirtuoase, nu se va plăti notarilor 
separat, cum s’a promis, ci se va calcula în remiza cuvenită fie căruia din toate încasările.

8) S’a înaintat cererea uniunei, pentru ca secretarii de notari (subnotarii), să fie luați în bugetul 
Statului, în viitor.

9) S’a înaintat din nou tererea, relativă la majorarea taxelor pentru redactarea actelor particulare 
pe seama locuitorilor.

Atât dl secretar general Muziccscu, cât și președintele consiliului' superior administrativ, dl Crăs- 
naru, a promis, că majorarea taxelor se va face deodată cu redactarea regulamentului general conform art. 372 
din legea administrativă.

Aceasta se va face cât de îngrabă și la conferința, în care se va elabora acest regulament, va fi 
invitat să-și spună cuvântul și președintele Uniunei notarilor. Drepturile câștigate, relativ la felul actelor, se 
vor respecta. Chestiunea aceasta este astăzi aranjată deja definitv.
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10) S’a înaintat cererea pentru echivalarea funcțiunei de notar comunal cu funcția de șef de ser
viciu, a funcțiunei de subnotar (secretari de notar) cu funcția de șef de birou.

Dl Muzicescu, secretar general a primit cererea și a ordonat să, fie luată în desbatere cu ocaziunea 
echivalării funcțiunilor tuturor funcționarilor, verosimil, când se va alcătui bugetul anului viitor. S’a aranjat înX 
anul 1927, cum v’a este deja cunoscut.

11) Președintele a luat cunoștință în Ministerul de Interne, direcțiunea contabilității, că sporul nou 
de 15%, nu se va asemna notarilor, până când vor incurge toate tablourile dela toate județele.

A constatat președintele, că tablourile nu sunt compuse conform ordinului Ministerului de Finanțe 
No. 185626/1926 și al Ministerului de Interne No. 31918/1926.

Unele prefecturi nu au arătat în tablou salarul notarilor din 1914. In aceste cazuri se va introduce 
salarul secretarilor din'vechiul Regat, un bagalel de 150—200 Lei,*  ceace va jcauza notarilor o daună 

însemnată.
Președintele s’a adresat din București președinților ■ reuniunilor județene, îpentru complectarea • 

corectă a tablourilor cerute. Mai târziu s’a aranjat.
12. S’a cerut dela prezidiul Uniunei generale, date, asupra dispozițiunilor din legea administrativă 

constatate până acum ca necorespunzătoare și ne executabile.
Președintele Uniunei s’a adresat președinților județeni, să ceară opinia notarilor Jși să «înainteze 

constatările în fot mă de proiecte spre a putea orienta adunarea Uniunei generale, în scopul de a înainta me
moriul Ministerului de Interne și Parlamentului. Aceasta s’a aranjat în anul 1927.

La 16 Septemvrie 1926 s’a ținut adunarea generală în orașul Oradea. Au luat parte la aceasta adu
nare 86 delegați din 18 județe, d-1 Dr. Fildan primnotar județean, ca delegatul prefecturei și d-1 Dr. Lazar 
Iacob senator.

D-1 senator Jacob [a declarat, că ia parte la aceasta adunare nu numai din simplă politeță, ci 
indemnat de viul inteies, ce-1 poartă față de corpul notarial. Promite, că va interveni, ca legea să fie modificată 
în așa fel, ca interesele corpului notarial să nu fie știrbite. •

In aceasta adunare se propune din nou â se lua măsurile, ca să se plătească remizele pentru in- 
casarea impozitelor, casă se asigure stabilitatea și inamovibilitatea notarilor, casă se dea pământ (sesia 
notarială) comunelor, pe seama notarilor și ca să se modifice legea trecând atribuțiunile primarului asupra 
notarului, sau să lucreze împreună, căci altfel notarul rămâne fără nici o autoritate și atribuțiune.

S’a ales o comisiune, care in ziua de 24 Septemvrie, in Arad, a redactat toate memoriile și proiec
tele hotărîte de adunarea generală.

La 3 Mai 1927 consiliul de administrație iarăși ține ședință în Cluj.
In aceasta ședința consiliul a îndrumat prezidiul, |să înainteze din nou un memoriu, pentru modi

ficarea legii de unificare administrativă, pentru încadrarea și salarizarea corespunzătoare a notarilor, în legă
tură cu proectul legii de armonizare a retribuțiunilor bugetare.

La 8 Septemvrie 1927, comisiunea administrativă și economică a scontrat în Lugoj cassa Uniunei 
și anume: a fondului Uniunei, a fondului revistei și a’fonduluig căminului de notari, găsindu-le *in  per
fectă ordine.

La 30 Octomvrie 1927 consiliul de administrație ține iarăși ședință in Cluj.
In aceasta se îndrumă prezidiul, ca în fconțelegere cu comisiunea aleasă de consiliu, să întocmească 

memorii în următoarele chestiuni.
1. relativ la salarizarea notarilor amăsurat împrejurărilor de azi,
2. relativ la. regulamentul pentru lucrările particulare,
3. relativ la școala administrativă,
4. relativ la sesiunile notariale,
5. relativ la clarificarea situației juridice și materiale a notarului,
6. relativ la încetarea transferărilor,
7. relativ la acordarea dreptului de a redacta [acte particulare și notarilor numiți după 1925 și nota

rilor titulari, (definitivi) din vechiul regat,
8. relativ la taxele comunale,
9. relativ la modificarea legii contabilității publice,

10. relativ la secretarii de notari,,
11. relativ la încasarea dărilor.
La aceasta ședință a consiliului de adminiștrație s’a prezentat și d-1 Șerban Constantinescu, notar
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în Joseni jud. Buzău, președintele „Asociației Generale a Notarilor din vechiul Regat" și d-1 Anton Panait, 
notar in Carighiol, președintele filialei din județul Constanța. Acești colegi din vechiul regat au luat parte, 
pentru a se ajunge' la o înțelegere definitivă cu noi, în ce privește fuzionarea „Asociației" cu „Uniunea" 
noastră. Stabilindu-se condițiumle de fuzionare, președintele „Asociației" a fost rugat să reorganizeze filialele 
din vechiul regat in reuniuni județene, conform statutului nostru și acestea să între ca membrii în „Uniunea" 
noastră, pentru care scop s’a fixat un termen până la 5 Decemvrie 1927.

La 5 Decemvrie ’1927, delegația „Uniunei" întrunindu-se în București cu delegații noștri, s’au sta
bilit condițiunile de“fuzionare, adecă trecerea colegilor din vechiul regat, Basarabia și Bucovina ca membrii 
ordinari in „Uniunea Generală a notarilor din-România", prin un proces verbal redactat în comun acord, care 
se va ceti în adunarea de azi, spre a se decide definitiv asupra acestei chestiuni atât de mult așteptată.

Delegațiile unite au înaintat apoi memoriile înșirate mai sus d-lui subsecretar de stat Ia departa
mentul Internelor, d-1 Franasovici, d-lui secretar general la Finanțe, d-lui secretar general Ia departamen
tul agriculturii.

Iubiți colegii
Cuprinsul memoriilor înaintate, — fiind publicate în numărul 24 al „Administrației Române" în 

întregime, vă este deja cunoscut. •
La fel vă sunt cunoscute și anteproiectele de lege pentru unificarea administrativă.
Modificările făcute în ele, pănă ce proiectele au devenit lege, sunt făcute numai în urma multelor 

memorii și a stăruințelor noastre.
Altfel notarul, era să fie secretarul primarului, un biet scriitoraș,:^dela care nu se cere, nici pre

gătire, nici răspundere și care trebuia să plece din serviciu când voia primarul, cum era sistemul în anul 1812.
Notarul, se proiecta să fie încadrat prin legea de armonizare in tipul de salarizare 1—8, în rând 

cu moașele, cu factori poștali, cu agenții agricoli, cu picherii, Mcu agenții technici și hidraulici și cu dactilo
grafele, ce aveau plată mai puțină, decât avea notarul in anul 1832, deci înainte cu aproape 100 ani.

Stăruinței neobosite a prezidiului’ i se datorește, că s’a putut exopera încadrarea notarului in 
tipul de salarizare 1 — 12.

Greutățile intâmpinate în cursul acestei lupte nu sejpot descrie, dar nici să nu mai vorbim de ele, 
căci le cunosc prea bine colegii delegați ai’Uniunei, care m’ail însoțit în ducerea la îndeplinire a acestei, nu 
chiar ușoare misiuni, pe cum le cunosc și deputății și senatorii, rugați de noi de atâtea ori, să ne conducă 
și să sprijinească cauzele noastre juste.

Onorată adunare generală 1
Acest raport urma să fie prezentat in toamna trecută, când fixasem deja termenul adunării gene

rale a anului 1927, — pe 30-lea Octomvrie, când însă n’am putut-o ține din motivul, că voiam să reali
zăm fuzionarea Uniunei noastre cu Asociația colegilor din vechiul regat, dorința fierbinte a tuturor notarilor 
din toate provinciile țării.

Dacă nu s’a putut face mai mult, decât v-am putut raporta, fiți siguri d-lor colegi, că se datorează 
altor împrejurări, streine de voința noastră. Cert este însă, că n’am scăpat nici un moment, de a ne face 
datoria cu vârf și îndesat, de câte ori a cerut trebuința.

Am credința fermă, că unindu-ne cu toții și muncind umăr la umăr și desinteresat, învingerea 
noastră este sigură.

Mulțumind tuturora în corpore și fiecăruia în parte pentru concursul prețios de care m’a împărtă
șit in conducerea acestei organizații profesionale uriașe, vă zic din inimă: Ia luptă iubiți colegi, la luptă cu 
toții, dar la luptă sinceră, solidară, desinteresată, căci numai astfel această corporație își va putea vedea 
visurile realizate 1

Dumnezeu să ne asigure izbânda!

Arad, la 9 Ianuarie, 1928.

Alexandru Buha
Președintele Uniunei Generale a Notarilor Comunali 

din România.
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Uniunea generală a notarilor comunali din România a ținut la 9. Ianuarie 1928 adunarea generală 
în Arad, în care prezidiul a dat un rezumat detailat asupra activității sale de 6 ani.

In aceasta adunare generală s’a proclamat cu mare însuflețire fuzionarea organizațiilor notariale 
din întreagă țara, alegându-se prezidiul și consiliul de administrație nou, pe 6 ani.

De președinte a fost reales cu majoritate covârșitoare d-l Alexandru Buha, fostul președinte, iar 
de vicepreședinți au fost aleși cu aclamațiune:I dl Șerban Constantinescu, notar Joseni-Buzău,

II dl N. Comșa, președintele Reuniunei județene Brașov,
III dl loan Stoica, președintele Reuniunei județene Cluj.
De primnoter (secretar general) s’a ales cu aclamațiune dl Nicolae Giurgiu, președintele Reuniunei 

județene Arad.
Procesul verbal al adunării generale se va publica în numărul viitor.

„ADMINISTRAȚIA ROMANĂ"

Offldâflcarea contabilității comunale.
Consiliul de administrație al Uniunii noa- ! 

stre a delegat o comisiune, care se va ocupa cu 
modificarea legii asupra contabilității publice, j 
Nu va fi fără folos, să arătăm câteva puncte j 
importante, la aceasta lucrare a comisiunii. Nu 
ne ocupăm cu însăși legea contabilității, decât 
numai cu regulamentul asupra contabilității în 
comunele rurale, care ne privește exclusiv pe 
noi Cele mai esențiale modificări sunt urmă
toarele

Bugetul. Compunerea și executarea buge
tului trebue încredințate primarului și notarului 
împreună. Prin urmare, toate actele și operațiu
nile împreunate cu bugetul vor fi făcute și sem
nate de ei împreună. Aceasta modificare în
seamnă introducerea notarului în administrația 
comunală, în care astăzi nu ar avea de a face 
— in baza legii — decât controlul.

Pentru acoperirea bugetului să ne facă o 
singură repartizare, așa numită cotizație comu
nală, care însă să servească și pentru cheltue- 
lile serviciului de pază, pentru care astăzi se 
face repartizare separată, îngreunând fără rost 
lucrul notarului.

Dintre registrele contabilității să se men
țină în primul rând jurnalul de cassă atât pen
tru încasări (venituri), cât și pentru plăți (chel- 
tueli) un singur jurnal, cam modelul de azi La 
partea „veniturilor" vor fi separat două regis
tre: chitanțier și registru recapitulativ. Chitan
țierul să fie fără cotor (format de azi) și să se 
scriă cu întrebuințarea hârtiei de cărbună (in
digo) odată în două exemplare, dintre care unul 
se eliberează la contribuabil, celalalt rămâne, ca 
matcă (cotor). Prin acest chitanțier ai cruțat 
foarte mult lucru, față de chitanțierul de azi. Până 
când astăzi scrii de două ori aceași chitanță, 

la acest chitanțier propus, depuni numai jumătate 
din muncă, scriind deodată ambele exemplare.

Celalalt registru dela partea „veniturilor", 
este registrul recapitulativ. Acest registru este 
împărțit în coloane după buget, adecă fiecare 
articol are coloană separată. Putem lua de mo
del registrul recapitulativ întrebuințat la impo
zitele de stat. întrebuințarea acestor registre în 
practică se face după cum urmează. încasezi 
cotizațiunile comunale. Scrii o singură chitanță 
despre suma încasată, întrebuințând hârtie de 
cărbune cu creion de copiat, prin urmare ai 
făcut două exemplare, dintre cari primul rămâ
ne în registru, al doilea exemplar va fi eliberat 
părții. Mai târziu vine un individ, achită arândă 
după pământ, un altul plătește amendă etc. Eli
berezi chitanță pentru fiecare. La finea lunei 
toate chitanțele le introduci in registrul recapi
tulativ, mărginindu-te numai la datele indispen 
zabile, adică introduci numai numărul chitanței 
și suma, iar celelalte date din chitanța, cum e 
numele plătitorului, data eliberării etc. nu le 
treci, fiindcă este superflu. Acum toate sumele 
încasate în acea lună pentru cotizație, le înscrii 
în coloana cotizațiunilor, în ordinea chitanțelor, 
cele încasate la amenzi, le înscrii în coloana 
amenzilor etc.

Acum la încheierea lunară vezi imediat din 
registrul recapitulativ, că la care articol ce su
mă a încurs. Suma încursă o introduci lunar 
în jurnalul de cassă după articol. Suma totală 
dela partea „încasări" a jurnalului de cassă 
trebue să fie egală cu totalul sumelor dela 
toate articolele din registrul recapitulativ, precum 
și cu suma finală a chitanțierului. Adăugând 
încă atâta, că registrul recapitulativ va înlocui 
registrul de partizi pentru venituri și nu va fi 
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greu de a-1 rezuma, fiindcă știm, că nu prea 
sunt comune rurale, la cari bugetul veniturilor 
ar conține mai mult, decât 10—20 articole.

Avantajul acestui sistem este, că econo- 
mizezi foarte multă muncă și din o privire știi 
situația încasărilor și in fine te controlezi fără 
nici o altă lungă și complicată lucrare, cum e 
astăzi. Sistemul de azi prescrie, să eliberezi o 
chitanță la fiecare încasare, care va fi indusă 
atât în jurnalul de cassă, cât și in registrul de 
partizi pentru venituri. Dacă plătesc vre-o 50 
contribuabili într’o zi, ne putem închipui ce 
muncă grozavă se cere, ca să poți primi con- 
tribuțiunile contribuabililor. Până când prin sis
temul arătat chiar singur poți primi dela 100 
contribuabili plățile fără greutate, fiindcă nu 
faci altceva, decât scrii o singură și simplă chi
tanță cu indigo. Mai adaug, că notarii la înca
sări nu procedează azi, după cum prescrie le
gea, se folosesc de registre ajutătoare, care însă 
este ilegală, nefiind admisă^ de nici un text 
de lege.

La partea „plăților" (cheltueli) sistemul de 
azi s’ar putea menținea cu o singură, dar im
portantă modificare și anume :

Ordonanțele de plată trebuesc delăturate cu 
desăvârșire dela contabilitatea comunelor rurale. 
In primul moment se pare la mulți, Inadmisi
bilă, ceace spun, însă voiu arăta și motivele. 
Știm bine, că în cele mai multe comune însuși 
primarul este și casier, iar întreaga contabilitate 
este condusă de notar. Afară de acești doi fac
tori, nimeni nu are treabă cu cassa comunală 
și contabilitatea Prin urmare cui dă primarul 
ordin de plată ? Nimănui, numai execută o for
malitate povoroasă, pretinsă de lege. Prin ur
mare la reorganizarea contabilității publice, în 
comunele rurale trebue șterse ordonanțele de 
plată, ca fiind cu totul superflue. Pentru cazul, că 
în unele comune vor fi aflați alți casieri, decât 
primarii, mai departe satisfăcând și dispozițiunile 
legii, înlocuind ordonanța de plată, se va apli
ca pe chitanță sau factură o stampilă cu in
scripția „Bun ia plată", semnată de primar și 
notar. Orice plată ai făcut, o introduci imediat 

în jurnalul de cassă, scriind pe dosul chitanței. 
Nrul din jurnal, la care s’a trecut operațiunea. 
La finea lunei apoi se vor introduce în registrul 
de partizi pentru cheltueli toate plățile din jur
nal. De acest registru avem necondiționat lipsă 
pentru a vedea, dacă nu s’a depășit creditul. 
Este natural, că un registru recapitulativ descris 
mai sus ar fi mai corespunzător și la partea 
cheltuelilor, decât registrul de partizi, insă ar fi 
cam greoiu, deorace ar' trebui să aibă cel puțin 
40—50 rubrici, fiindcă aproape la fiecare co
mună rurală sunt articole bugetare peste 40 la 
partea cheltuelilor.

Contul de gestiune de azi, fiind foarte sim
plu și bun, va rămânea neschimbat.

Mai am o observațiune referitoare la exce
dentul bugetar. Trebue permis comunelor, ca 
excedentele constatate la finea anului să le în
trebuințeze pentru anul următor.

Este cunoscut, că în comunele rurale abia 
poți incasa ceva din contribuțiuni până la luna 
August, fiindcă țăranii numai din vânzarea pro- 
duseior agricole își - pot câștiga parale. Ce faci 
însă cu gestiunea comunei până la luna August 
fără bani? Sau nu plătești nici pentru perso
nal, nici pentru material, școala, abonamente 
etc. până cam in luna Octomvrie, sau constrâns 
de lege cauți modalitate, că la finea anului să 
nu ai excedent în jurnal, la 1 Ianuarie însă să 
ai deja parale. E adevărat, că aceasta nu o 
poți face fără exces de lege, însă cel ce cu- 
noașfe situația satelor, Știe foarte bine, că „ter- 
tium non datur", ești silit să o faci, vrând, ne- 
vrând. Legea te oprește, realitatea te silește. 
Una dintre modificările mai de căpetenie trebue 
să fie: lăsarea excedentului bănesc la dispoziția 
comunelor, fără nici o formalitate. Comunele ru
rale nu vor abuza de acest drept.

Atâta despre modificările reclamate. Sunt 
convins, că prin aceasta se va asigura legali
tatea și controlul. Vom primi o contabilitate 
ușoară, simplă și corespunzătoare in comunele 
rurale, vom economiza cu munca și vom exercita 
control nemijlocit.

Aloiziu Nemecz 
notar.

o e

Cum ne putem manifesta, ca să fie auzit de toți glasul notarului.
Toate sforțările, pe care le-a făcut și le 

face corpul notarilor, pentru a putea căpăta 
soluția revindecărei drepturilor sale, cari zac în 
umbră, fără ca o rază de lumină să lumineze 
acest opac, au rămas fără nici un efect. Revista 

„Administrația Română", depune o activitate 
cât se poate de intensă, pentru a propaga și a 
arăta celor în drept, că trebue satisfăcut acest 
funcționar, care pentru a se putea avea unealtă, 
a partidelor politice, nu s’a luat in considerație 
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doleanțele lui, deși se vedea cu ochi liberi cât 
este de persecutat și nedreptățit.

Acest rău se datorește, lipsei de solidari
tate, lipsei de cultură pe deo parte, fiind-că 
toate partidele cari defilau la guvernarea statu
lui, căutau să ocolească acest funcționar, cău
tau să-l lase in intunerecul, care te credea con
damnat pentru totdeauna, fiindcă însăși unul 
din articolele destinate titlului și capitolului, 
„Notarul" din legea' organizărei comunelor rurale 
glasuește, „notarul nu poate face parte din con
siliul vr’unei societăți; nu poate fi vechil sau 
interpret de felul acesta" etc. așa dar s’a pus 
la punct.

De aci reese, că notarul este cel mai umil 
funcționar administrativ, căruia i se ordonă să 
tacă și să execute și când e vorba, ca să ceară 
vr’un drept care i se cuvine, atunci drept răs
puns, se întinde sfera nepăsărei, sfera tăcerei, 
și chiar în statutul funcționarilor publici, care 
se trâmbița, că va fi zeul funcționarilor adminis
trativi, s’a lăsat acea portiță miraculoasă, care 
căuta într’unul din articole: .„Funcționarul poate 
fi transferat de la un serviciu la altul (de la o 
comună la alta) în interes de serviciu". Câtă 
grija s’a avut pentru acest funcționar, ca să nu 
poată respira aerul libertăței, să nu poată sorbi 
din nectarul Primăverei, visată cu atâta ardoare 
de funcționarul administrativ, văzând defilând 
toate pe dinainte-i, ca pomul din povești, „când 
noaptea înflorea, noaptea prindea rod și când 
poamele ajungeau la copt, dispăreau. Venind a 
discuta cultura notarului, de care cred, că se 
isbesc toți, atunci să se facă pentru notarii din 
vechiul regat 3 clase, clasa I-a notari cu școa
la de notari, absolvenți ai celor 3 școli, cari au 
funcționat până in anul 1925, clasa ll-a notari 
absolvenți ai școalei de notari din vechiul regat 
cari nu au o vechime de 5 ani și nu sunt no
tați in foile calificative de șefii erarhici „bine 
sau foarte bine" și clasa 111-a toți notarii fără 
școală. Vorbind de salariu, cu ce mâhnire suf
letească privim, că normele legei armonizărei 
ne a fost atât de vitrege, când unui preot i s’a 
pus-sporul de 900 lei lunar, la care adaogân- 
du-se salariu de 2800 pentru preoți cu 4 clase 
de seminariu și pe lângă toate acestea, mai 
vine și venitul epitrafirului cu o dublă leafă, 
făcându-se un salariu de 6000 sau 7000 lei 
pentru preoți inferiori, iar pentru preoți cu se
minarul superior sau teologi, fiind cu atât mai 
mare, ne voind a face nici o calificație, dar 
comparând serviciul vom vedea, că preotul are 
ca serviciu obligatoriu 4 Duminici pe lună plus 
sărbătorile, iar celelalte servici particulare se 

plătesc după învoială fără a avea vr’un tarif, 
iar notarul are un program cât se poate de 
împovorat și cu ore de serviciu de dimineața 
până seara și cu o răspundere pe care o știm 
cu toți și e plătit cu salariu fix de 2411 lei, 
la care s’a adăogat marele spor de 91 lei la 
notari de cl. l-a cu 3 copii, ceiace face in total 
2498, ne mai făcând comparația cu ceilalți func
ționari rurali, stăm la răspântie ș*  medităm sin
guri starea de lucruri, care ne înconjoară, zicând 
„de ce atâta răceală se arată acestui funcționar 
de ce după atâta muncă depusă nu i-se dă 
echivalentul legal, de ce nu i se întinde mâna 
ca la ceilalți funcționari, cari sunt considerați 
ca fii bunii, iar noi ca fii vitregi ?

Răspunsul va fi foarte ușor de dat. Pe di
naintea legiuitorului și conducătorilor statului 
mai defilează încă cetele de protejați, cetele de 
jelbari, cari la sate se împărțeau în două cete, 
așteptând să se schimbe guvernul X ca să vină 
guvernul Y. ‘

Atunci se vedea, că protejatul X lua servi
ciul de notar, de perceptor etc. mergând acea
sta stare de lucruri până în 1908, când se în
ființează școlile de notari, unde elemente tinere 
se devotează carierei de notar, devenind notar 
de carieră, ne având nici o asemănare cu jelbarii 
satelor, pe care-i preconiză defunctul fost mi
nistru Ileva, cu ocazia unui congres pe care 
l-au avut notari in 1912,1a București. Așa dar 
putem spune in plin public, că suntem funcțio
nari de carieră, iar câte-va elemente fără școală, 
cari poate mai au ceva moștenit din cele ară
tate mai sus, să lapede toate moravurile rele 
moștenite și spălându-se în baea cea nouă, să; 
apară in rândurile notarilor de carieră, ca atunci 
legiuitorul, să legifereze pentru notarul modern 
legea modernă.

Revenind la titlul acestui articol „Cum ne 
-putem manifesta, ca să fie auzit de toți glasul 
notarului". Singurul mijloc de propagandă, sin
gurul mijloc de a ne manifesta ideile, ca să le 
cunoască toți, este presa. Prin presă putem să 
aducem la cunoștința celor in drept doleanțele 
noaste, prin presă putem ridica valul de intu- 
nerec, care ne predomină. Micuța lumină aprin
să prin revista „Administrația Română" și 
„România Administrativă" nu este suficientă 
pentru a lumina toate unghiurile administrației 
rurale și trebue april se candele puternice, ca 
să ducă la bun rezultat aspirațiile administra
ției rurale. După cum s’a fixat la congresul no
tarilor comunali și cercuali din Ardeal și ve
chiul regat, ca să se stărue pe lângă un ziar 
de seamă, ca una dintre pagini să fie destinată 
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publicităței administrației rurale; iar d-nii notari 
cu înclinația la compunere și scris, să caute 
să-și facă loc printre coloanele ziarelor de ori 
ce fel, publicând articole privitoare la adminis
trația rurală, d-nii conducători ai Uniunei nota
rilor cercuali și comunali din Ardeal și Asocia
ția notarilor rurali, din vechiul regat sunt rugați, 

a căuta să ia contact cu reprezentanții presei și 
printr’o apropiere frățească, să poată face să 
apară prin diferite ziare și reviste, articole cu 
caracter administrativ, căci numai pe această 
cale ne putem manifesta ca să fim satisfăcuți.

C. D. Cioricianu 
notar.

Activitatea Reuniunilor Județene.
*i—na—< H hi ii

Proces verbal
dresat în ședința adunării generale a Reuniunei notarilor 
din județul Făgăraș, ținută la 27 Octombrie 1927 sub 
prezidiul președintelui George Popa, notar în comuna 
Cincul, funcționând ca notar-Traian Ludu, notar cer- 

cual în comuna Beclean.

Președintele constatând, că ședința prezentă a fost 
convocată în conformitate cu statutele și că majoritatea 
membrilor sunt prezenți, declară ședința deschisă și 
fiind de față și d-1 Prefect al județului Gh. D. Ale- 
xandrescu și d-1 Subprefect Dr. D. Frâncu, d-1 preșe
dinte prin o vorbire frumoasă îi salută.

No. 17. Notarul cetește procesul verbal luat în 
ședința anterioară și propune verificarea lui.

Adunarea geeerală i-a la cueoștință procesul ver
bal și-l verifică.

No. 18. Notarul cetește statutele, cari au fost ce
tite și în'mod provizoriu sub punct 15/927 și propune 
primireâ și aprobarea lor.

Hotărîre.
Statutele se primesc și se semnează de toți mem

brii prezenți.
No. 19/927. Stabilirea remizei pentru încasarea 

impozitelor către stat.
Președintele propune și adunarea aduce unanim 

următoarea
Hotărîre.

Adunarea generală, după analizarea și studierea 
amănunțită a dispozițiunilor cuprinse în art. 366—372 
din legea pentru unificarea adm. constată, că această 
lege, care cuprinde toate îndatoririle și drepturile nota
rilor, nu conține nici o dispoziție conform căreia, notarul 
ar fi obligat să fie încasator al impozitelor de stat. — 
Ordonanța Ministerului de finanțe, prin care se impune 
această sarcină fiind anterioară intrării în putere a legii 
administrative, este scoasă din vigoare prin art. 400 
din legea pentru unificarea administrativă, cari dispune 
categoric, că toate dispozițiunile din legi, regulamente, 
sau ori care altele, din tot cuprinsul țării, contrare legii 
de față, sunt și rămân abrogate. — încasarea impozite
lor prin notar, îl aduce pe acesta în conflict cu popu
lația, căreia trebue să-i cercească cu bunătate, tactică și 

înțelepciune, diferite interese de caracter moral social, 
cultural, etc„. — ba ce este mai trist, prin constrân
gerea încasării, vine în conflict cu sine însuși, deoarece 
urmărește adeseori impuneri, vădit nedrept făcute de 
persoane și comisiunii, cari nu cunosc relațiile contri
buabililor, sau dacă le cunosc, le tratează tot super
ficial.

Bazată pe aceste considerente, adunarea generală 
în unanimitate hotărăște a cere desărcinarea notarului 
de rolul de încasator — agent al impozitelor de stat 
și înlocuirea Iui cu organele fiscului, cum este în ve
chiul regat;.

Pentru cazul, că această înlocuire nu se poate 
face, să se ceară mărirea remizei de încasare Ia 1000 
lei lunar de fiecare comună un notar conduce, deoare
ce suma de 300 lei ce o primește lunar, nu se poate 
considera ca răsplata muncii depuse, ci ca o milă arun
cată de fisc. Totodată să i-se dea loc ponderos nota
rului în comisiunile de impuneri locale, iar în comisi- 
unile de apel părerea lui să fie ascultată și să nu fie 
tratat cu disprețul și ignoranța de până acuma, care a 
produs o stare insuportabilă intre administrație și orga
nele fiscului.

Pe lângă remiza de mai sus, notarul să aibă drept 
la spese de transport și diurna legală

Prezenta hotărîre se înaintează d-lui prefect, spre 
soluționare și Uniunei generale.

No. 20/927. Președintele propune iar adunarea 
aduce următoarea unanimă

Hotărîre.
Adunarea generală constată, că taxele pentru eli

berarea și transcrierea biletelor de vite s’au stabilit în 
anul 1923 și de atunci cu toate, că au trecut 4 ani de 
zile, au rămas staționare;

Având în vedere, că în acest timp tarifele la tot 
felul de materiale, articole și munci s’au mărit cu sute 
de procente;

Având în vedere, că taxele actuale sunt prea mici 
în raport cu munca ce se prestează ;

Având în vedere, că aceste lucrări se fac în cele 
mai multe cazuri în afară de orele oficioase și cu deo
sebire în preajma târgurilor, notarul este necesitat a 
lucra noaptea întreagă;
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Luând în considerare faptul, că cele mai multe 
județe apreciind munca depusă și timpul prestării ace
stor lucrări, au majorat aceste taxe;

Adunarea generală în unanimitate hotărește a ma
jora taxele notarului pentru eliberarea biletelor de vite, 
dela 2 lei 50 bani la 10 lei, transcrierea dreptului de 
proprietate dela 2 lei la 5 lei și înnoirea biletului dela 
1 leu la 5 lei.

Prezenta hotărîre- se înaintează d-lui prefect spre 
aprobare.

No. 21/927. Stabilirea taxelor pentru evidența de 
pământ.

Adunarea generală constată, căci cadastrul de pă
mânt dela rectificarea făcută pe cheltuielile statului în 
anii 1908—1910 a rămas în părăsire și astfel mutățiile 
:<proape"de 2 decenii nu s’au operat.

Cu considerarea, că cadastrul de pământ, în afară 
de serviciul primordial ce-1 face la impunerea proprie
tăților agricole, este o averea comunei, care trebuește 
ținută în stare bună și Ia curent.

Având în vedere, că cu începutul anului 1928 ia 
ființă un nou recensământ agricol, care se așază în^baza 
științei, cari le oferă cadastrul, considerând, că este timpul 
suprem pentru începerea lucrărilor de rectificare.

Adunarea generală aduce următoarea unanimă 
Hotărîre:

Se va cere de la direcția cadastrului lucrătorii 
specialiști în lucrările cadastrale, cari să opereze mu- 
tățiile pe cheltuelile statului, cum s’au făcut în anii 1908— 
1910'

în caz, că statul nu-și ia asupra această cheltuială, 
care de-altcum i-ar fi o datorință primordială — să se 
autorizeze notarii comunelor a face aceste lucrări cu 
oameni angajați, de ei și cari vor. fi instruați și controlați 
de dânși.i iar cheltuelile de rectificare să se plătească 
de acei proprietari, în interesul cărora se face mutațile 
și anume: în localitățile unde pământul nu este comasat 
de fiecare parcelă 5 lei, iar unde este comasat, de fie
care jugăr sau porțiune câte 5 lei.

Deoarece -deciziile cărților funduare în mare 
părți s’au distrus, schimbările în cadastru au să se facă 
după declarațile individuale ale proprietarilor.

Prezenta hotărâre se înaintează d-lui prefect spre 
aprobare.

No. 22/927. D-1 Waldemar Huttinger notarul cercual 
Voila, cetește conferința intitulată „Rolul notarului cu 
organele financiare".

Conferința arată toate șicanele, la care este expus 
notarul, ca agent încasator al debitelor statului, arată 
mai departe mijloacele, prin care se poate îndrepta acea
stă stare de lucru.

Adunarea generală aduce următoarea unanimă: 
Hotărîre:

Un exemplar din conferință se va da d-lui prefect

al județului, un exemplar administrației financiare, unul 
consiliului de administrație al Uniunei generale, iar unul 
rămâne în archiva noastră. .

No. 23/927. Distribuirea obiectelor de conferință 
pentru ședința următoare.

Domnul președinte face distribuirea obiectelor de 
conferință pentru viitoarea ședință, distribuind preșe
dinților secților de plășii următoarele teme:

1. Secția Arpaș va conferenția: „Rolul notarului 
în administrația comunelor după legea administrativă și 
situația lui de drept".

Se va arăta ce ar trebui să implinească după le
gea adm. și ce lucrează de fapt. Se va arăta ce lucrează 
peste atribuțiunile lui și pentru munca depusă ce re
munerație are.', Remunerația notarului în comparație cu 
alți funcționari cu aceeaș pregătire. Se vor da soluții 
pentru remediare.

2. Secția Făgăraș. „Finanțele actuale ale comLi
nelor."

Se vor arăta veniturile și cheltuelile, ce le-au co
munele. Modul de acoperire al cheltuelilor. Legea maxi
mului cu defectele ei asupra desvoltăiii comunelor. 
Propuneri și soluții de îndreptare.

3. Secția Cincul. „Creiarea de venituri noui pentru 
comună". Se vor arăta modalitățile pentru creiarea de 
venituri noui și se va arăta modul de înfăptuire al acestor 
modalități cu deosebită considerare la împrejurările spe
cifice ale comunelor noastre.

4. Secția Sercaia. „Cadastrul de pământ și insem- 
nătatea lui". Se va arăta originea, desvoltarea însem
nătatea catastrului. Starea în care se află azi. Se va 
ține o lecțiune practică despre mutațiile în evidența 
No. 1 și foile cadastrale.

No. 24/927. Domnul președinte în baza statutelor 
Reuniunei Notarilor comunali și cercuali din județul 
Făgăraș, propune a se alege de președinte de onoare 
d-1 prefect al județului, d-1 George Alexandru.

Hotărîre.
Adunarea generală în unanimitate și cu aclamațiune 

alege pe d-1 Gheorge Alexandru, prefectul județului Fă
găraș, de președinte de onoare al Renniunei Notarilor 
eomunali și cercuali din județul Făgăraș.

Cu prezentarea prezentei hotărîri se încredințează 
d-1 președinte al Reuniunei și d-nii președinți ai sec
țiunilor.

No. 25/927. Membrul Nicolae Steavu, în legătură 
cu adresa [administrației financiare, Făgăraș No. 14676/ 
927 prin care se cere înaintarea unui tablou despre 
cine anume a efeptuat încasările în fiecare comună, pentru 
lichidarea remizei.

întrucât încasările s’au făcut din partea notarilor 
chiar dacă nu în fiecare comună, dar având în vedere 
că în toate comunele încasările s’au făcut sub supra
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vegherea și răspunderea personală a notarului, propune 
și adunarea generală unanim aduce următoarea

Hotărîre:
Remiza se cuvine numai notarului, care este agen

tul încasator al debitelor statului și sub a cărui răspun
dere s’a făcut încasarea.

Forurile competente sunt rugate a aproba prezenta 
hotărîre.

Prezenta hotărîre se înaintează d-lui prefect al 
ind. Făgăraș, d-lui administrator financiar și Uniunei 
generale.

Ne mai fiind alte obiecte la ordinea zilei, ședința 
se ridică și procesul verbal se încheie și semnează.

Președinte: Primnotar:
George Popa. Traiari Ludu.

Raportul 
președintelui Reuniunei Notarilor din jud. Cluj, rostit cu 

ocazia adunări generale din 3 Decemvrie 1927.

Onorată Munare Generală,
Domnilor Colegi I
In primul rând îmi dați voie să Vă mulțumesc 

din suflet, că va-ți adunat într’un număr atât de frumos 
la aceasta primă adunare generală convocată de mine. 
Prezenta domniilor Voastre într’un număr atât de mare 
este o dovadă că corpul notarial din județ î-și dă mai 
bine seama ca ori când, de solidaritatea și interesul ce 
trebue să arate unul fiecare dintre Dv. față de Reuniu
nea noastră, menită a deveni o adevărată santinelă 
pentru apărarea doleanțelor corpului notarial din județ.

Dacă întotdeauna vom avea sprijinul Dv. bine
voitor, Vă asigur d-lor colegi — în numele presidiului 
Reuniunei, — că dreptatea va fi cu noi.

Domnilor Colegi,
Este în deobște cunoscut, că administrația bună 

a județului nostru, atârnă mult și dela munca noastră.
Apelez, deci la unul fiecare dintre Dv. să lucreze 

cu dragoste, sârguință și conștiențiozitate în interesul 
acestei țări, câștigate prin vărsarea sângelui atâtor mii 
de frați ai noștri morți pe câmpul de onoare și spre 
mulțumirea populației de sub conducerea noastră, fiind 
sigur, că atunci șefii noștri vor fi pe deplin mulțumiți 
de munca ce o vom depune pentru interesele noastre 
superioare de stat.

Dacă toți vom proceda la fel, răsplata muncii noa
stre va urma, având toată încrederea în vrednicii noștri 
conducători, cari sunt sigur, că vor ști să aprecieze 
munca noastră, dându-ne întotdeauna sprijinul necesar 
pentru înlăturarea greutăților, ce întâmpinăm zilnic.

Domnilor Colegi,
Ceea ce nu s’a putut face In trecut, am toată nă

dejdea, ca se va putea face în viitor având deplină în
credere în conducătorii țării. Să, muncim din ră
sputeri ziua și noaptea, ca să dăm dovadă, că corpul

notarial este la culmea chemării sale, prin ce vrând ne 
vrând va trebui să ni-se deie corpului nostru, impor
tanța cuvenită. .

Domnilor Colegi,
l-mi dați voe, ca tot cu aceasta ocazie să Vă a- 

mintesc pe scurt munca pe care am depus în interesul 
Reuniunei noastre, în timpul scurt de 3 luni de când 
stau în fruntea acestei Reuniuni.

1. In primul rând am intervenit în cauza transfe
rărilor despre ce v'am fost avizat Ia timp. Cu bucurie 
trebue să Vă declar, că de când stau în fruntea acestei 
Reuniuni a județului nostru, nu s’a făcut nici o trans
ferare, pentru care aduc mulțumirile mele în numele 
întregului corp notarial din județ D-lui prefect, D-lui 
subprefect și tuturor șefilor noștri.

2 In al doilea rând am intervenit în cauza amâ
nării examenului de capacitate pentrujnotari. Durere însă, 
Dl prefect Hodor, nu a fost renunțat la ținerea acestui 
examen. Avem însă toată nădejdea în vrednicul nostru, 
prefect de azi, care întotdeauna a arătat multă bună
voință față de corpul notarial și sunt sigur, că 
dacă D-sa va constata că nici o dispoziție legală nu 
prevede ținerea acestui examen va renunța la ținerea lui.

3. Am intervenit în cauza încasării impozitelor sta
tului trimițând d-lui prefect următorul raport:

Doiunute Pit-fecl,
Subsemnatul președinte al Reuniunii Notarilor din 

județul Cluj, am onoare a Vă raporta următoarele:
Prin ord. dlui Ministru de Finanțe No. 162366/927 

trimis prefeeturei noastre și jcomunicat nouă, suntem 
provocați a da cel mai larg concurs agenților de ur
mărire, pentru încasarea impozitelor directe și operațiu
nile de sechestru.

Domnule Prefect,
Primăriile în totdeauna au dat concurscul necesar 

agenților de urmărire, ori de câte ori li-s’a cerut. Agenții 
de urmărire ai județului nostru fiind recrutați dintre 
oameni fără nici o pregătire, lucrători de pământ, ne
glijează*  cu totul datoria ce o au ca angajați ai statului, 
neprezentându-se în comune, decât la 2—3 luni odată, 
din care cauză natural, că încasarea impozitelor directe 
sunt în restanță suferind atât statul, județul cât și co
muna. Dl Ministru de finanțe făcându-i responzabili 
despre restanțele ce au, se justifică denunțând pe no
tar și primar, că nu Ie dau concursul necesar, fapt care 
nu corespunde adevărului deoare-ce noi întotdeauna am 
dat concursul când ni s’a cerut, dacă nu ni s’a cerut 
nu suntem noi de vină.

Domnule Prefect,
Pentru a clarifica odată pentru totdeauna aceasta 

chestiune propun următoarele:
Să se dispună ca pe viitor agenții de urmăriri, să 

stea sub directa conducere a notarului și să locuiască 
la sediul notarial.

Notarul să poată dispune asupra lor numai în ce 
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privește încasarea impozitelor statului, neputându-l folo
si pentiu alte scopuri și atunci sunt sigur, că cea mai 
importantă chestiune va fi rezolvată, rămânând respon- 
zabil pentru orice negligență în ce privește încasarea 
impozitelor directe notarul, sau să fie incredințat cu 
încasarea impozitelor casierul comunal, care locuește 
peimanent în comună și în care populara are cea mai 

. mare încredere, fiind ales de ea, aceasta fiind chiar 
dorința 'unanimă a tuturor locuitorilor acestui județ. 
Casierul stând permanent sub conducerea notarului, sunt 
sigur de un bun rezultat.

Rog a se face încercare cu notariatul meu pe 1928 
îndeplinind acest serviciu gratuit etc. ect.

După informațiunile cari le am, acest raport gă- 
sindu-se de just a fost înaintat d-lui Ministru de finanțe, 
cu propunerea județului, de a Interveni în cauză și a 
dispune în consecință. Am găsit de bine a interveni în 
acest caz pentru a-ne justifica odată pentru totdeauna 
și a înlătura acuzele nejuste ce ni s’au adus.

4. Am intervenit în cauza stabilirei paușalelor de 
călătorie pe 1928. Am propus următoarele: Să fie sta
bilit un paușal de călătorie pentru interiorul notariatului 
care să varieze între suma de Lei 18—36 000 și un 
paușal pentru exteriorul notariatului de la 12—24.000 
conform hotăririlor ce se vor aduce de consiliile comu
nale și situația comunelor. Am găsit de bine a propune 
deosebirea de sus între paușalul din interiorul și exte
riorul notariatului, deoare-ce în timpul din urmă s’au 
sporit într’atâta călătorii.e oficiale a-le notarului, încât 
paușalul din trecut nu mai corespunde realității în urma 
scumpetei ce crește din zt în zi, iar salarul notarului 
neasigurându-ne nici chiar minimul necesar pentru exi

stență și nefiind nici sporit prin legea generală de ar
monizarea salariilor, am găsit de bine a propune fixarea 
paușalelor pe 1928 în felul de sus, pentru a ni-se da 
posibilitatea de existență în înprejurările grele, în cari 
ne găsim în mijlocul populației rurale.

Am luat în programul de activitate al Reuniunei 
noastre ținerea de conferințe administrative, care dacă 
ni-se va aproba paușalul de călătorie cerut, le vom 
ținea cât mai des, pentru a satisface atât statutelor Re- 
uniunei, cât și dispozițiunilor legii, conferințele fiind me
nite a-ne pune în curent, cu toate dispozițiunile legilor 
cu cari lucrăm zilnic.

In ce privește ținerea conferințelor vom avea tot 
concursul atât al șefilor noștri, cât și altor persoane, 
cari doresc ridicarea și desvoltarea administrației rurale.

Onorată Adunarea Generală 1
Consiliul de administrație al Uniunei Generale a 

notarilor din România în ședința ținută la 30 Octomvrie 
1927 a examinat în mod amănunțit toate doleanțele 
corpului notarial din țară. Sau hotărît alegerea unei 
comisii care a fost însărcinată cu redactarea memo
riilor în cauză și prezentarea lor d-lui Ministru de In
terne. Despre rezultatul obținut voi face raport cu oca- 
ziunea ținerei adunări generale viitoare.

Acesta este d-Ior colegi scurtul meu raport de 
spre activitatea desvoltată în decursul alor 3 luni, de 
când stau în fruntea Reuniunei noastre, pe care Vă rog 
să-1 luați la cunoștință.

Chinteni, la 3 Decembrie 1927.
loan Stoica 
președinte.

PUBLICATIUOIJ
Publicațiune.

Tânăr cu 4 cl. medii, începător, cu puțină praxă 
administrativă caută un post de scriitor, sau copist la 
primărie. Se mulțumește cu salar cât de modest.

Adresa: Gheorghe Birovescu, Clopodia, județul 
Timiș-Torontal.

Publicațiune.
La notariatul Lupeni județul Odorheiu se publică 

concurs pentru complectarea postului de secretar co-' 
muna! al comunei Bisericani Se pretinde cunoașterea 
perfectă a limbei oficiale atât în scris cât și verbal. 
Salar lunar lei 3000.

Cererile scrise de mâna proprie prevăzute cu ac
tele menționate in art 7 a regulamentului pentru apli
carea statului funcționarilor publici se vor trimite la 
adresa acestui notariat.

Pot concura și femei.
Postul se poate ocupa imediat.

Notar.

Caută post un scriitor căsătorit, cu praxă de 8 
ani pe terenul administrativ, posede limba statului, 
limba maghiară, germană, sârba și bulgară.

Postul îl pot ocupa imediat.
Adresa: Lucaciu Uzon, Ghilad jud. Timiș-Torontal.

———   ................. ■■ ■ 9 ——1 —  — — - ---------- — —— -

Un tânăr de 19 ani, român, absolvent de 8 cl. 
liceale, solid, diligent, aplicat spre cariera notarială, caută 
post de practicant sau scriitor in un birou notarial pe 
lângă condițiuni moderate.

Adresa: Grigore Ilieșiu notar corn. Jad, județul 
Năsăud.

CanCelist, etatea 42 ani, căsătorit, naționalitate sas, 
cu praxă administrativă îndelungată, .3 cl liceale, caut 
post.

Posed afară de limba oficială, germana și maghiara. 
Rog oferte pe adrese : Oustav Breitenstein, 

primăria Vulcan, jud. Hunedoara.


